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tf:o 87.

Af herr A. W. Styrlander, om skrifvelse till Konungen angående 
borttagande eller nedsättande af tullen å alkoholfria viner.

Under de senare åren hafva uti handeln införts draf- och fruktviner, 
livilka, enligt hvad bilagda intyg från handelskemisten, doktor Carl Zetter
berg i Stockholm, utvisar, förhålla sig som alkoholfri, ren och oblandad 
draf- eller äpplesaft, fri från inblandning af konserverande ämnen och 
främmande sockerarter eller färgämnen. Af samma intyg framgår, att dessa 
viner, som hafva en angenäm syrlig och aromatisk smak, äro mycket lämp
liga till en uppfriskande dryck, särdeles för personer, som icke vilja för
tära alkoholhaltiga drycker. Af likaledes bilagda intyg från svenska och 
utländska läkare framgår, att dessa viner redan kommit till ganska stor 
användning vid sjukvården, inom hvilken de på grund af sin näringsför- 
måga förtjäna att intaga en framskjuten plats.

Då dessa viner icke kunna tillverkas i Sverige, hvarom många fel
slagna tillverknings försök bära vittne, utan måste importeras från »Erste 
Aktien Gesellschaft zur Herstellung Alkoholfreien Weine» uti Bern i Schweiz, 
hvilket är den enda för närvarande kända firma, som kan framställa dessa 
naturrena viner, ställer sig priset på desamma alltför högt, för att de 
skola kunna komma till allmän användning. Detta beror därpå, att dessa 
viner icke kunna importeras på fat såsom de alkoholhaltiga vinerna, utan 
måste importeras på buteljer och drabbas därigenom af till och med högre 
tullsatser än de alkoholhaltiga, viner, som importeras på fat.

Detta är så mycket mera oegentligt, som tulltaxan bestämmer högre 
tullsatser för viner med högre alkoholhalt än sådana med lägre alkoholhalt
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hvilket torde få anses bevisa, att det är alkoholhalten i vinerna, som genom 
förtullningen beskattas.

Däraf borde ju konsekvent följa, att fullkomligt alkoholfria viner borde 
vara tullfria.

Vid tullbehandling i Sverige drabbas dock hvarje flaska om 0.7 liter 
af det alkoholfria vinet af en tullsats af 56 öre, hvilket naturligtvis måste 
med minst detta belopp fördyra en dryck, som borde komma till en all
männare användning särskild! vid sjukvården och därför borde kunna få 
tillhandahållas till minsta möjliga pris.

I våra grannländer har man redan tagit hänsyn till dessa omstän
digheter, så att t. ex. alkoholfritt vin i Norge endast betingar en tull af 
8,5 öre pr liknande flaska, och i Finland har det medgifvits, att större 
partier af dylikt vin får tullfritt införas.

Såsom ytterligare skäl för antingen fullständigt borttagande af tullen 
å dylika viner eller åtminstone en betydlig nedsättning af densamma torde 
ock kunna anföras, att dessa viner, om de blefve billigare, dels kunde verka 
i nykterhetens tjänst och dels helt säkert skulle komma till en allmännare 
användning till kommunionvin.

Då jag dock icke tilltror mig att formulera ett förslag till för
ändrade bestämmelser i detta afseende, och frågan i allt fall icke torde 
böra afgöras utan föregående utredning, tillåter jag mig vördsammast 
hemställa,

att Riksdagen ville besluta att i skrifvelse an
hålla, det täcktes Kungl. Maj:t efter utredning till 
Riksdagen inkomma med förslag till sådana föränd
ringar i gällande tulltaxa, att tullen å alkoholfria viner 
måtte antingen borttagas eller åtminstone betydligt ned
sättas.

Stockholm den 27 januari 1903.

IF. Styrande?'.

Bih. till Biksd. Prot. 1903. 1 Sami. 2 Afd. 2 Band. 25 Häjt. 3
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Bilagor.

Analysattest n:o 70,446 öfver två prof ojäst vin, inlämnade den 24 aug. från hr. 0. P. 
Magnusson, Östersund.

Profven voro märkta »Wein Naturel Hallauer Aepfelwein Erste Schweizerische Aktienge- 
sellsehaft zur Herstellung unvergorener & alkoholfreier Trauben- & Obstweine, Bern». 

Desamma'innehöllo:

Hallauer Aepfelwein

Alkohol .......................... .................................... frånvar. frånvar.
1 Extrakt ................ ..........  ........ 14,5 % 12,0 %
[ Mineralämnen ... ........... _ ... 0,23 » 9,21 »

däri fosforsyra................ 0,021 » 0,013 »
Fn syra, vinsyra ......... ........ ..........................
Ägghviteämnen ............... ........... ......................

0,85 > 0,79 » 1
0,088 » 0,01 »

Drufsocker ........... ....................................... 13,6 » 9,2 »
Saccarin__________ ______ frånvar. frånvar.
Främmande sockerarter eller färgämnen___
Konserverande ämnen såsom svafvelsyrlig-

frånvar. frånvar.

het, borsyra, salisylsyra, bensolsyra ......... frånvar. frånvar.

Profven voro klara och fria från jästceller.
Profven förhålla sig således såsom alkoholfri ren och oblandad draf- eller äpplesaft, fri 

från inblandning af konserverande ämnen och främmande sockerarter eller färg
ämnen ; då desamma därtill hafva en angenäm syrlig och aromatisk smak, synas de mig mycket 
lämpliga till en uppfriskande dryck, särdeles för personer, som icke vilja förtära alkohol.

Stockholm den 15 sept. 1899.
Oart Zetterberg,

Fil. D:r, Handelskemist.

Af grosshandl. herr O. P. Magnusson, Östersund, har undertecknad som prof erhållit en 
butelj vin för utrönande af dess alkoholhalt. Signaturen å buteljen lydde: Unvergorener Alkohol
freier Wein Walliser Fendant, Bern. Vid förrättad kemisk analys befanns nämnda vin vara alko
holfritt, hvilket på begäran härmed varder intygadt.

Östersund den 23 aug. 1899.
A. G. Hotst, Apotekare.

(Innehafvare af Kem. Tok. Fabriken).

HJ. SELLDÉN, Med. D:r, Provinsialläkare,
Hedemora.

På begäran af herr grosshandlare 0. P. Magnusson i Östersund, hvilkens alkoholfria vin 
jag haft tillfälle afprofva, får jag om detta vin afgifva följande attest:

.. Vinets färg är vackert klar, dels röd, dels hvit, utan spår af grumling. Om flaskorna 
få sta öppna någon tid, inträder naturligtvis mögelbildning, men någon jäsning har jag aldrig iakt
tagit i dem.

2) Vinets arom är fin och behaglig, fri som den är från både sprit och essenser.
3) Dess smak är särdeles god för af alkohol ofördärfvad mun.
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4) Då analysen visar mer än 28 å 30 procent extrakt och drufsocker med respektive 72 å 
70 delar vatten, under det att till exempel mjölk och Öl innehålla 80 å 90 procent vatten, så frå
gar häraf, att dessa alkoholfria viner äro ett icke föraktligt födoämne och ett särdeles förträffligt 
och godt förfriskningsmedel för friska personer.

5) För sjuka människor torde de vara ibland de mest lampliga dietmedel, som lake
konsten förfogar öfver, itp att de befordra afföringen, öka af söndringen, uppehålla krafterna och 
verka »stimulerande* på fysiologiskt sätt, utan spritens förslappande efterverkan och därtill kom
mer äfven den omständigheten, att de gärna tagas af de sjuka.

Den 9/6 skrifver d:r Selldén: »Nyligen uppkommen från en svår sjukdom (influensa med 
början till lung- och njurinflammation), måste jag ånyo tacka för edra ypperliga viner, som 
voro alldeles ovärderliga både under själfva febern och sedan under konvalesensen,

Hedemora d. 7, 1902.

Bäste herr grosshandlare!
Som jag skaffat mig Helenii apparater för analys af Öl, vin, etc. vid populära föredrag i 

nykterhetsfrågan, får jag vördsamt anhålla om remiss pr eftertraf af ett par buteljer alkohol/ritt 
vin att använda som kontrollprof för att visa allmänheten fördelen af att dricka edra utmärkta 
viner i stället för giftblandningama.

Högaktningsfullt
HJ. SELLDÉN, Provinsialläkare.

Riksdagsman L. GUST. BROOMÉ, Bårslöf,
Redaktör för Skånes distriktsloges af I. O. G. T. tidning, Skåning:

Tacksam för de sända profven af alkoholfritt vin, får jag meddela, att jag funnit dem 
välsmakande och förträffliga som läskedrycker, och har jag äfven samtalat med vår prost om dem. 
Jag skall vidare göra denna fråga till föremål för en utredning i »Skåning».-----------------

Mycken tack för ärade skrifvelsen och varuprofvet 
ligen var — i sitt slag — af utsökt beskaffenhet.

af de alkoholfria vinerna, som verk-

Med högaktning 
J. HERMELIN, Ulfåsa.

JOHAN O. A. BERGQW1ST, Öfverläkare.
(Se sista sidan).

Att herr O. P. Magnusson i Östersund schweiziska alkoholfria draf- & fruktviner på grund
af sin näringsförmåga och utmärkta smak äro att rekommendera för såväl friska som 
sjuka både såsom närings- och njutningsmedel och att de på grund af närande egenskaper 
förtjäna att intaga en framskjuten plats såväl vid sjuksängen som bland friska personer i 
det allmänna sällskapslifvet, intygas.

Kneippbaden den 2 februari 1902.

GUSTAF L. RIBBING, järnvägsläkare.

Då det bör vara hvarje fosterlandsväns plikt att på allt sätt underlätta åtkomsten af saj 
dana drycker, som kunna bidraga att utrota de för vart folk sa fördärfliga spritdryckerna, och da
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vi saiskildt genom O. P. Magnusson i Östersund fatt göra bekantskap med verkligt fina alkoholfria 
viner som speciellt for sjuka torde vara svåra att ersätta med andra drycker, svnes det mig i höa 
grad önskvärdt, att dessa alkoholfria viner befrias från alla fördyrande tulla/gifter.

Örebro den 23 jan. 1901.

.. , 0De1t är miK en Slädie intyga, att de af Eder importerade alkoholfria draf- & fruktvinerna 
enligt saval min egen som många andras (bl. a. den väl kände baron Joseph Hermelins) smak och 
uppfattning besitta en frisk, ren och pikant smak öfverträffande icke blott alla andra fruktdryckers 
bekant” Smakm a dm en9elska alkoholfria vinsort, som förut är mig och flere här på orten

D:r E. M1TANDER, Provinsialläkare,
medlem af goodtemplarorden och känd, framstående nykterhetsskriftställare och talare:

Redan hösten 1897 hemtog jag direkt från Schweiz en profsändning af dessa viner, har 
sedermera anvandt af de genom herr Magnusson importerade samt kan fullkomligt instämma uti 
prof. eorels intyg, att jag aldrig observerat någon efterjäsning uti de korkade flaskorna samt att 
jag speciellt Jagt marke till det förhållandet, att innehållet i de flaskor, hvilka blifvit stående öppna 
törst etter nagra dagar möglar, men ej visar tecken till jäsning. ’

Dessa såväl draf- som. fruktviner äro särdeles välsmakande, hvilket äfven erkänts af per
soner, som dagligen pläga förtära alkoholhaltiga drycker. Den röda champagnen äger, afkyld till 
lamphg temperaturgrad, en särdeles angenäm bouquet, likaledes speciellt de hvita drufvinema. 
Blandade med friskt kall- eller kolsyradt vatten bilda de ett förträffligt förfrisknings- och njut-

Angående deras lämplighet vid sjukdomsfall har jag ännu ej så stor erfarenhet, då de för 
den härvarande befolkningen förefalla något dyra. Så mycket har jag funnit, att jag kan rekom
mendera dem för personer som lida af trög afföring, samt såsom befordrande af urinafsöndringen. 
Jag har åtminstone i ett fall observerat dem vara lämpliga såsom näringsmedel för feberpatienter. 

h t. ii beträffar den framkastade beskyllningen, att de skulle återuppväcka det döfvade
alkoholbegaret, har jag ej hört så uppgifvas och kan, åtminstone hvad mig själf beträffar, intyga, 
att detta påstående är oriktigt.

Sålunda kan jag fullt rekommendera dessa draf- och fruktviner.
Föllinge den 13 januari 1900.

o i_ • Pa,£r““d. af J™n alltmer vunna erfarenhet om de alkoholfria vinerna »Der Erste 
Schweizenche Aktien Gesellschaft zur Herstellung Alkoholfreier Weine, Bern», hvilka föres i mark
naden inom Skandinavien af herr O. P. Magnusson, Östersund, får jag uttala min åsikt, att dessa 
viner aro af ovärderlig nytta som stärkande medel vid sjukdomsfall, att de dessutom, 
om deras pris vore billigare, ovillkorligen borde blifva af särdeles stor betydelse i det 
allmänna sallskapsllfvet, såsom utträngningsmedel med afseende på de alkoholhaltiga njut
ningsmedlen. b j

Föllinge den 21/i 1902.

Med. doktor G. STÉENHOFF.
På begäran af grosshandlare O. P. Magnusson i Östersund far jag angående af honom till 

mig levererade alkoholfria draf- och fruktviner intyga, att desamma utmärka sig för en god 
smak, behaglig arom och vacker färg. Företedda analyser gifva för handen, att vinerna äro
halsosamma och närande, hvadan de kunna med fördel användas såsom törstsläckande 
dryck och styrkande medel under vissa sjukdomar.
. v?F.e hiskligt, att dessa viner äfven komme till vidsträckt användning i säll

skapslikt, dar de borde kunna blifva till stor hjälp i kampen emot alkoholen.
Sundsvall i januari 1900.
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Grefve CARL TH. MÖRNER, med. d:r.

Professor i medicinsk och fysiologisk kemi vid Uppsala universitet.

Efter att hafva undersökt prof på 4 olika sorter af de alkoholfria, ojästa drufvinerna, 
hvilka tillverkas af * Erato Schweiz. Akt. Gesellschaft zur Herstellung alkoholfreier Weine (Bern)», 
får jag beträffande dessa afgifva det utlåtande:

att de befunnits äga tilltalande utseende, klar och angenäm frisk smak;------—
Oaktadt — att döma af det negativa resultatet vid sökandet efter främmande, konser

verande ämnen — fria från dylika tillsatser, synas dessa drycker besitta en ansenlig hållbarhet 
vid förvaring, och särskildt icke vara benägna för efterjäsning (jästceller hafva icke anträffats), 
hvilket är att känneteckna som ett ur tekniska synpunkter betydelsefullt framsteg inom hit
hörande fabrikation.

Om också för närvarande gällande priser icke tillåta, att dessa angenäma och hälso
samma drycker kunna erhålla någon allmännare användning, är det dock visst, att de mera 
bemedlade, hvilka af en eller annan anledning vilja undvika bruket af alkoholhaltiga, jästa viner,
uti dessa drufsaftsfabrikat kunna finna en god ersättning.

Motioner i Andra Kammaren, N:o 87.

MARIA FOLKESON, leg. läkare.

Enär de genom herr O. P. Magnusson i Östersund från Schweiz importerade alkoholfria 
druf och fruktvinerna visat sig vara mycket välgörande och stärkande för sjuka och svaga, 
isynnerhet för febersjuka, skulle hvarje åtgärd, ägnad att reducera priset och göra dessa viner 
lättillgängligare, hälsas välkommen.

Stockholm den ,5/i 1901.

HENRIK BERG, med. doktor.

»E/i utmärkt dryck för febersjukan

(Ur Svenska Morgonbladet n:o 33 e/2 1900).

Sedan en tid tillbaka saluhålles i vår hufvudstad ojästa viner, dels alkoholfritt drufvin, 
dels fruktviner, importerade från Schweiz.

Jag vill fästa allmänhetens uppmärksamhet på dessa drycker. Förr i världen 
ordinerade läkarne som bekant åt patienter, lidande af influensa, difteri, lunginflammation 
m. m. »stimulering» i form af konjak eller vin. Den fysiologiska forskningen har emellertid 
under 1890-talet visat, att detta behandlingssätt varit lika oberättigadt som många andra nu 
utdömda läkemetoder. Däremot står det fast, att drufvans ädla saft i oförändrädt tillstånd 
innehåller en verklig rikedom af läkemedel.

Jag har hos mina febersjuka iakttagit, med hvilken förtjusning de förtära de alkohol
fria vinerna. En eller två halfbuteljer om dagen kunna de med lätthet förtära och därigenom 
uppehålla krafterna. Smaken förefaller i början den ovane väl söt, men blir snart särdeles behaglig.

Tyvärr gör tullen, som lär vara 56 öre på hvarje flaska, att priset ej är billigt. Men om 
en sjukling konsumerar för 1 krona vin om dagen i ett par veckors tid och mår väl däraf, så 
må väl denna utgift anses vara synnerligen val använd. Sjuklingar tveka ju icke att betala 
ända till 7 kr. för en flaska champagne, blott de tro, att den är nyttig.

Jag vill äfven påpeka, att vi på våra festliga samkväm hafva allt skäl att in 
föra bruket af ojäst drufvin. Vinet fröjdar människans hjärta; och mer än en finnes, som 
hellre dricker litet vin än det oundvikliga kaffet. Kanhända att någon barmhärtig riksdagsman 
vill i Kiksdagen söka genomdrifva tullfrihet för dessa viner. Då hafva vi fått ett länge 
efterlängtadt vapen i våra händer i kampen mot rusdryckerna.
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S. HENRIKS, kyrkoherde.
De alkoholfria draf- och fruktvinerna voro förträffliga; och på grund af den stora ut

bredning, som nykterhetsrörelsen särskilt och kristliga åskådningssätt i allmänhet vunnit här i 
länet, kunna dessa viner såsom kommunionvin komma i bruk i de orter, där man icke längre 
vill åtnöja sig med s. k. vin för 2 å 3 kronor pr kanna. En depot torde därför med fördel kunna 
anordnas i ^Nässjö eller Jönköping. Det enda hinder, som för närvarande lägger sig i vägen för 
deras allmännare användning bland folket, är deras höga pris. Men för mången skall det 
utan tvifvel vara en angenäm nyhet att smaka oblandadt, alkoholfritt vin!

Svarttorp i Jönköpings län den 25 jan. 1900.
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Redaktör M. MYRSTRÖM,
känd som framstående skriftställare äfven på nykterhetsområdet och som nykterhetstalare, i Jämt
land särskild! genom sina föredrag vid ungdomsmötet i Rödön (köpte med sig några flaskor vid 
hemresan), skrifver i Yesternorrlands Allehanda för den 15/n 1899:

Alkoholfritt vin. Det har alltid för nykterhetsvännerna varit en förargelseklippa, att de 
icke, kunnat pa något sätt ersätta vinet som dryck till maten. Numera torde denna brist vara 
afhjälpt. Ett schweiziskt aktiebolag med öfver 1 mill. francs aktiekapital har nämligen sedan 
något år fört i marknaden alkoholfria draf- och fruktviner, tillverkade efter d:r Muller-Thurgaus 
metod. Denna.. fabrik har nu erhållit en generalagent i Sverige, nämligen grosshandlaren 0. P. 
Magnusson i Östersund, och ehuru^ han endast sedan midten af sommaren fört varan, artar den 
sig redan att blifva en stor affär. Sa t. ex. anlände i lördags till Östersund en hel järnvä^svagns- 
last, 6,656 flaskor. Vagnen hade gått direkt från Schweiz.

Vi ha varit i tillfälle att smaka detta vin och kunna försäkra, att det är en härlig dryck, 
ypperligt^ ägnad att ersätta sprithaltiga viner. Vinsmaken är obestridlig och frisk. Vinet är heller 
icke ömtåligt, utan kan förvaras länge t. o. m. i buteljer, som dragits upp.

Fabriken bjuder på 11 olika vinsorter, t. o. m. champagne.
Framstående läkare vitsorda vinets goda egenskaper som hälsosam dryck, och 

de kemiska analyserna visa, att det är absolut fritt från alkohol och andra skadliga 
ämnen, hvaremot det innehåller mycket drufsocker.

För närvarande kunna vi icke säga, hur priserna ställa sig, men naturligtvis fördyras det 
väsentligt af den höga tullen.

Summan af saken är i alla fall den att absolutisterna nu icke behöfva sakna vin till 
maten. Af det lilla förråd, den som skrifver dessa rader för någon tid sedan erhöll från herr 
Magnusson i Östersund, ha flera personer, som vi anse förstå sig på sådana saker, fått smaka, och 
alla ha förklarat, att vid middagsbordet ersätta dessa viner fullständigt det alkoholhaltiga vinet —
om man nämligen icke dricker för att berusa sig.

Och att med detta syfte dricka, det anses väl numera alltför rått — för att ens
notoriska drinkare, som ej sjunkit alltför djupt i socialt hänseende, vilja öppet tillstå, att de 
dricka med detta mål för ögonen.

Huruvida det alkoholfria vinet kan skänka den spiritus, som de alkoholaktiga dryckerna 
anses kunna gifva, och utan hvilken spiritualitet man mångenstädes ej tror sällskapslif kunna bestå, 
det veta vi icke. Men vi tro i stället, att verkligt eftersträfvansvärdt spirituell blir man inte af 
någon som helst dryck, emedan det spirituella lär ha sitt säte i hufvudet och inte i magen.

Med. doktor PAUL ROSENIUS.
På eder begäran att yttra mig om de af eder från Bern importerade alkoholfria draf- och 

fruktvinerna far jag härmed meddela, att jag anser dessa viner på grund af deras närande och 
vederkvickande egenskaper synnerligen värdefulla för sjuka och ..konvalescenter, och 
att de äfven i de fall jag hittills användt dem blifvit mycket omtyckta. Äfven för friska skulle 
det vara en vinst, om dessa alkoholfria viner på bekostnad af våra spirituösa drycker komme 
* sjjroännare bruk. Det enda jag har att beklaga är de helt säkert höga priserna, hvilka ännu 
omöjliggöra en större användning af dessa viner bland folket.

Malmö den 16 januari 1900.
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Prof. d:r AUG. FOREL, Chigny vid Norges (Vaud)
Professor vid universitetet i Ziirich.

Undertecknad måste i enlighet med sanningen förklara, att de alkoholfria vinerna 
från »Första Schweiz. Aktiebolaget för tillverkning af alkoholfria ojästa draf- och fruktviner i Bern»

1:o) äro synnerligen bra för magen.
Detta förstås af sig själft, alldenstund de bestå af fullständigt rena, oblandade druf- 

och fruktsafter.
Liksom frukt i allmänhet verka dessa safter lindrigt laxerande.
2:o) att de ha synnerligen god smak.
Den, som förtär mycket alkohol, kan oftast icke fördraga frukt, fruktsafter och söta drycker. 

Detta är snarare regel än undantag. Ingå fruktsafter smaka sådana personer, under det att alla 
afhållsamma och äfven mycket måttliga förbrukare af vin och Öl pläga tycka om sådana drycker 
och äfven må mycket väl af dem.

3:o) Att de alkoholfria vinerna och fruktvinerna från nämnda bolag lätt öfvergå 
till jäsning i flaskorna är osanning. Jag har flaskor se’n åratal och har aldrig varsnat 
en tillstymmelse till jäsning. Till och med flaskor, som lämnas öppna, pläga först 
efter flera dagar mögla, men icke jäsa.

Motioner i Andra Kammaren, N:o R7.

Direktionen för Kanton-Hospitalet Burghölzli, Ziirich.
Under vikariat för d:r Muralt, andre läkaren.

Vi gifva här med förkärlek edert vin åt sådana sjuka, som ha fått sin matsmältning på 
fördärfvad, att de antingen icke alls eller blott i otillräcklig mängd kunna förtära flytande närings
medel, såsom mjölk, soppa etc.

Några få patienter ha till en början tyckt, att vinerna varit för söta, men de ha snart fatt 
smak för dem. De febersjuka ha isynnerhet prisat deras utmärkta, törstsläckande verkan. Vi måste 
ofta hela veckor föda sjuka uteslutande med alkoholfritt vin. Patienterna befinna sig rätt väl däraf, 
och därför draga vi ej i betänkande att rekommendera denna dryck som ett vid åtskilliga inani- 
tionstillstånd* och vid feberförande infektionssjukdomar värdefullt lake- och dietmedel.

Kanton Hospitalet Burghölzli, Ziirich.
Som svar på eder förfrågan beträffande erfarenheterna af de alkoholfria vinerna och frukt

vinerna från eder fabrik meddelar jag er gärna följande:
1. Jag har hållit mig med Edra produkter, alltsedan de kommo i handeln. På restau- 

ranter, på resor i Schweiz begär jag dem alltid som dryck till maten — men långt 
ifrån alltid med påföljd, att jag far dem. I vår anstalt föreskrifvas de vanligen för de 
kroppsligt sjuka. Mitt omdöme stöder sig alltså på tillförlitlig erfarenhet.

2. För många människor, framför allt sådana, som äro vana vid stora kvantiteter alkohol, 
äro edra produkter för söta. Men efter någon tids afhållsamhet smaka de dem mestadels mycket 
bra, liksom de alltid tillfredsställa den ofördärfvade barnsmaken. Af en »oangenäm smak» i annan 
mening har jag hvarken hört eller själf iakttagit något. Enhvar, som tycker om fruktsafter, skall 
ock finna behag i de alkoholfria vinerna.

3. Att de alkoholfria vinerna icke skulle vara bra för magen är absolut 
Oriktigt. Omättligt förtärda förorsaka de som allt annat svårigheter vid matsmältningen. Liksom

* Det tillstånd, hvari kroppen försättes, då den icke erhåller tillräckligt mängd föda och 
därför måste lefva på sina egna beståndsdelar, hvilket slutligen medför döden under symptom af 
ytterlig matthet och afmagring. Öfvers, anm.
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frisk frukt verka de som afföringsmedel, men blott om de förtäras i större kvantiteter, som dock 
för olika individer mycket variera. Men i detta afseende vänjer man sig mycket hastigt vid 
dem, sa att man snart kan tåla störa mängder.
/ . .• för sJ’uka’ särskilt febersjuka, äro de alkoholfria vinerna ofta en vederkvickelse 
(el. lindring). Vid dålig matsmältning är drufsockrets näringskraft af stor betydelse. 
JaS ?ett. åtskilliga sjuka, som under en längre tid lefvat nästan uteslutande på 
alkoholfritt vin. 1

Något slags menlig inverkan, såsom rubbningar i matsmältningen och dylikt, 
har jag aldrig iakttagit. ’

Motioner i Andra Kammaren, N:o 87.

Dr. KÄSER, Riggisberg (Kanton Bern).
Jag brukar edra viner sedan 3 år tillbaka i min familj och praktik. Mitt 4-åriga barn 

talar om det alkoholfria vinet såsom om det goda, om det alkoholhaltiga såsom om det sura.
Af magåkommor har jag, så vidt man ej gjort sig skyldig till riktiga öfverdrifter, aldrig 

sett ett spar vare sig hos mig själf eller andra.
Magpatienter, som redan i åratal icke kunnat fördraga alkoholhaltigt vin, tåla det 

alkoholfria mycket bra och äro tacksamma därför.
Febersjuka taga det omväxlande med citronvatten mycket gärna och berömma dess rena 

och goda drufsmak.
Jag skulle på det enträgnaste vilja tillråda herrar kolleger att anställa fördoms

fria försök därmed.

D:r E. JORDI, Bernastrasse, Kirchenfeld, Bern.
. T»H svar på er förfrågan vill jag med nöje nämna, att jag, allt sedan ni bör
jade tillverka edra alkoholfria viner, för egen del gärna begagnar dem som god och 
hälsosam förfriskningsdrvck och använder dem i min familj samt vid husliga festlig
heter; jag är mycket glad att ordinera dem åt alla nervsjuka (alkoholister, sinnessjuka, 
nervösa och nervsvaga), vidare åt blodfattiga och med bleksot behäftade, åt febersjuka 
och barn, dels på grund af den höga halten af lättsmält drufsocker, som är muskel
kraftens källa, dels för deras absoluta frihet från den för vår hälsa skadliga alkoholen.

Med. d:r BIRCHER-BENNER, Zurich V.
Specialist i fysikal. diet. läkekonst.

Er anhållan, att jag i anledning af de tendentiösa angreppen mot de alkoholfria druf- och 
fruktvinerna måtte afge ett utlåtande, villfar jag gärna.

Jag konstaterar då först, att de alkoholfria druf- och fruktvinerna äro ej blott en törst- 
släckande dryck, utan också ett förträffligt näringsmedel, som med största fördel kan brukas 
från spädaste barndomen till senaste ålderdomen.

Att sockret har stor betydelse som födoämne, som muskelkraftens källa, har i vår tid 
vetenskapligt fastställts af de mest betydande forskare. Kännedom härom ledde ock till de bekanta 
försöken vid den tyska armén att under marscher lefva af socker. De hitintills härskande åskåd
ningarna måste i en mera upplyst tid finna sig i den förändringen, att ett födoämnes näringsvärde 
ej mer_ får bedömas endast efter sin ägghvitehalt. Drufvor, frukter och de ojästa safterna däraf 
skola då åter intaga sin rätta plats som det värdefullaste och bästa födoämne för friska och sjuka, 
under det att de nu med orätt åsidosättas på grund af det ensidiga spörjandet efter deras ägg- 
hvitehalt.

Jag begagnar edra alkoholfria druf och fruktviner sedan åratal vid alla sjukdomar, vid 
hvarje ålder, som törstsläckande dryck och som sjukföda och har därvid qjort endast gynn
samma erfarenheter.
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Däremot är motståndarnes invändningar mig väl bekanta, och de förtjäna att bevärdigas 
med några ord.

Ofta för man böra den uppgiften, ehuru ej af patienter, att efter förtärandet af de alkohol 
fria vinerna obehag vid matsmältningen inställer sig. Men orsaken därtill ligger ej i drycken utan 
i tillståndet hos matsmältningsorganen och kan äfven bero på huru man dricker och på den mängd, 
som af ifrågavarande safter inmundigas. Dricker man klunkvis och ingjuter endast en måttlig 
mängd i den nyktra och måttligt arbetande magen, så inträder aldrig, icke ens vid magsjukdomar, 
någon olägenhet.

Står förtärandet af dessa viner i strid med de enklaste hälsoreglerna, d. v. s. dricker man, 
då magen är fullproppad och därtill omättligt, så svarar matsmältningsapparaten därpå med obehag, 
såsom vid drickandet af för mycket vatten eller annan öfverfyllning af magen. Men denna om
ständighet talar till förmån för den ifrågavarande drycken, ty människan öfverskrider aldrig ostraffad 
gränserna för naturens lagar. I fråga om alkoholhaltiga drycker kan hon efter någon öfning slå i 
sig otroliga mängder utan att däraf känna obehag i magen, då ju denna genom alkoholen förlamas 
och reaktionen mot de skadliga verkningarna undertryckes. Därför framträder det psykiska och 
kroppsliga eländet först senare, men så mycket förskräckligare.

För den fördomsfrie bedömaren gifves det på vetenskapens närvarande ståndpunkt blott 
en slutledning, nämligen denna: ojästa draf- och fruktviner äro hälsosamma, jästa eller brända 
drycker äro förföriska, på den mänskliga okunnigheten ockrande värdelösa njutningsmedel.

Ett andra argument hör man från hvarje vin- och öldrickare: »De alkoholfria fruktsafterna 
äro för söta». Äfven här måste jag kasta förebråelsen tillbaka på dess upphofsman. Den, som 
ej mer har smak för drufvans naturliga sötma, må se till, att hans kropp ej tager 
allvarlig skada. Barnet med sin ofördärfvade smak, ja, hvarje naturlig, frisk människa tycker 
om denna sötma. Hvarje fader, som ej mer kan ändra sig själf, bör betänka sig två gånger, innan 
han med vin och Öl söker fördärfva den rena smaken äfven hos sitt barn. Den, som blott några 
månader afhållit sig från vin och Öl, finner lätt, att de alkoholfria druf- och fruktvinerna 
höra föredragas framför alla andra. Ni kan vara viss därpå, att jag som läkare desto mer skall 
lägga mig ut för edra viner, ju mer alkoholintressenterna resa sig däremot. De läkare, som fri
göra sig från härskande fördomar, varda allt flera; de fatta det alltmera som en plikt att för 
vårt folks hälsa och trefnad, utan tanke på egna tjänsteintressen, låta sanning och vetenskap 
säga sitt ord. Detta ord lyder enkelt och bestämdt:

»Alkoholhaltiga drycker äro skadliga för hälsan, skadliga äfven för den sjuke, 
och påskynda folkens ruin och vansläktande.

Sedan längre tid tillhaka ordinerar jag för alkoholister, som i min anstalt underkasta sig 
en afh&llsamhetskur, af edert alkoholfria drufvin, och jag är därmed synnerligen belåten. I början 
tycka patienterna, af lätt begripliga skäl, ej så synnerligen mycket om vinet; de tycka, att drycken 
är fadd och för söt. Men snart finna de smak därför.

Någon efterjäsning har jag aldrig märkt, icke ens i flaskor, som öppnats för flera dagar sedan.

Frukt- och drufvinerna började jag använda som dietmedel först vid fall af Hemicrani*, 
rubbningar af nervös eller nevrastenisk** art., längre fram äfven vid bekämpandet af den ökade 
törstkänslan vid akuta sjukdomar, med hvilka en temperaturstegring är förbunden, och slutligen 
begagnar jag dem i alla de fall, där alkoholdrycker äro olämpliga såsom vid katarrer 
i svalg och luftrör, klaff-fel i hjärtat, sjukdomar i magen, lefvern, njurarna, blåsan, ArthriHs 
urika*:im, Phlebectasice Hcemorrhoidales**** etc. etc. Att de dessutom finna den vidsträcktaste 
användning i samtliga afhållsamhetskurer förstås af sig själft.

D:r BURGER, Asyl Belle-Vue vid Neuveville.

D:r JULIAN MARCUSE, Mannheim.

* D. v. s. migrän, anfallsvis påkommande värk i halfva liufvudet.
** Nevrasteni = nervsvaghet.

*** Kronisk gikt, hvarvid urinsyrade safter bilda s. k. giktknölar.
**** Olika slag af blodåderbråck.

öfvers, anm.
Öfvers, anm. 
Öfvers, anm. 
Öfvers, anm.

Bih. till Bilcsd. Prot. 1903. 1 Sami. 2 A/d. 2 Band. 25 Höft. 4



26

■Af Alu patienter skildras samstämmigt dessa viner såsom alltigenom välsmakande och 
uppfriskande.

Deras inverkan på tarmkanalen är lindrigt laxerande, hvilken inverkan dock vid en längre 
tids bruk försvinner, urinafsöndring en stegras märkbart, verkningar, som vid vissa sjukdomar äro 
af icke ringa värde.

Utan vidare skulle man kunna antaga, att fruktsafterna på matsmältningsorganen utöfva 
ett ogynnsamt inflytande, som af söta safter lätt framkallas därigenom, att jästsvampar följa med 
dessa in i magen. Men dessa bortfalla vid det Mullerska beredningssättet, som framställer från 
alla svampar fria fruktsafter, hvilka intet annat äro än saften af väl mogna frukter 
Och drufvor, befriad från skal, kärnhus och annan osmältbar barlast.

De faktiska erfarenheterna öfverensstämma äfven med de vetenskapliga slut
satserna, och vi kunna anse de efter den Mullerska metoden tillverkade frukt- och drufvinerna 
som fullgoda ersättningsmedel för alkoholdrycker i våra läkareförordnanden. Att 
de äfven aro lämpliga som dryck för barn i stället för alkoholdrycker, som ju särskildt i barnorga
nismen utveckla sin mest elaka giftverkan, ligger i öppen dag, äfvensom för alla dem, som, klart 
inseende alkoholmissbrukets fruktansvärda skador, följdriktigt beslutat sig för fullkomlig afhållsamhet.

Motioner i Andra Kammaren, N:o 87.

Prof D:r A. BLANKEPPHORN, Konstanz.
Hederspresident i Tyska vinskötselsällskapet.

Med anledning af edert cirkulär af den 2 augusti detta år intygar jag gärna, att edra 
fabrikat äro de bästa, som jag under min nu tioåriga praktik i det ifrågavarande 
afseendet påträffat. Intet enda fall af efterjäsning i slutna flaskor bär jag ännu att 
uppvisa; jag måste tvärt om städse berömma edert fabrikats goda egenskaper, livilket jag också 
med fullaste öfvertygelse kan göra.

D:r LEGRAIN, Paris.
Öfverläkare vid Seine-departementens hospital.

. da8 betraktar det som vetenskapligt bevisadt och utfördt, att drufsaften, pasteuriserad*) och 
utan tillsatser af främmande beståndsdelar, kan för obegränsad tid göras hållbar, utan att någon 
efterjäsning inträder. Enligt mitt förmenande är det en stor pliktförgätenhet att hålla folket 
i okunnighet härom och så beröfva det en synnerligen god, utomordentligt välgörande, 
absolut oskyldig produkt, som eger i hög grad närande egenskaper, hvilka däremot genom 
jäsning gå förlorade.

Mitt bref har ett altigenom allmänt syfte; det afser-icke — detta må uttryckligen nämnas 
— att understödja handeln med det ena eller andra slaget af alkoholfritt vin. Jag säger blott, att 
den genom .pasteurisermg for jäsning bevarade drufsaften är en nyttig, närande och alkoholfri pro
dukt, som är värd att rekommenderas till förtäring, lika väl som sjelfva vindrufvan.

D:r E. MUTZENBERG, Lasarettet Sonnenfels, Spietz.
Det af Schweiziska Aktiebolaget för tillverkning af alkoholfria viner levererade drufvinet har

enligt mina iakttagelser hittills visat sig vara mycket lämpligt och i allmänhet omtyckt till 
maten för de personer, som måste afstå från alkoholhaltiga drycker, och detta äfven 
om det utspades med friskt vatten. Om jäsning eller skadligt inflytande på magen vid förnuftigt 
bruk ar mig intet bekant. °

*) D. v. s. behandlad 
alstrande organismer.

enligt Pasteurs metod att genom uppvärmning oskadliggöra jäsning
öfvers, anm.
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D:r HANS DECK, praktiserande läkare, Brugg.
Sedan en följd af år använder undertecknad i sitt hushåll och i sin praktik med den 

mest tillfredsställande framgång Schweiziska Aktiebolagets för tillverkning af alkoholfria druf- 
och fruktviner i Bern produkter. De ha i min egen familj och många familjer tillhörande området 
för min praktik och min bekantskap blifvit ett omtyckt och i många fall rent af oumbärligt 
förfrisknings- och njutningsmedel, som i synnerhet många mag- och nervsjuka skatta 
högt och alltid må väl af.

Att någon efterjagning i den slutna flaskans innehåll, äfven om det gömmes flera år, 
icke förekommer, har jag varit i tillfälle konstatera, i det jag undersökt några i en källare 
förvarade flaskor, hvilkas innehåll fulla två år efter inköpet visade sig vara fullkomligt klart, väl
smakande och fritt från jäsning.

Motioner i Andra Kammaren, N:o 87.

Med. D:r GUBLER TURBENTHAL.
Jag har redan upprepade gånger rekvirerat sändningar af edert alkoholfria vin, och ger 

Er gärna det intyg, att de alltid utfallit till min synnerliga belåtenhet. Efterjäsning har jag ännu 
aldrig förmärkt, icke heller några rubbningar i magen. Tvärt om: vinet har man gärna förtärt.

En alkoholist t. ex., för hvilken jag ordinerade vinet och som en längre tid drack täm
ligen mycket däraf, hlef därunder fullkomligt befriad från en hårdnackad magkatarr, som 
var en en följd af förut till öfvermått förtärd alkohol.

Äfven dracks vinet gärna af alla de personer, för hvilka jag ordinerade det. Jag medger 
gärna, att det finnes människor, hvilkas smak det föga tilltalar; men att framställa en dietisk pro
dukt, som smakar alla människor lika förträffligt är ett problem, som, så vidt jag vet, hittills icke 
är löst.

Undertecknad är, det må här anmärkas, icke absolutist; då jag likväl förordar dessa 
viner, kan det därför ej gärna ens få sken af speciellt intresse för absolutismen.

Syftet med dessa rader är fastmer det att gifva uttryck åt min öfvertygelse, att köpmanna
sällskapets i Zurich anförda uppgift absolut icke motsvarar de verkliga förhållandena.

Med. D:r ARNOLD, Kantonläkare, Zug.
De från Schweiziska Aktiebolaget för tillverkning af ojästa alkoholfria drycker rekvirerade 

vinerna ha fallit mina familjemedlemmar och mig i smaken och visat sig bra för magen.

Rekommendation af D:r GAENG, Rheinfelden.
Jag lämnar Er gärna det intyg, att de från Eder erhållna alkoholfria vinerna ha bekommit 

mig såväl som mina anhöriga synnerligen väl och ha vi godt tålt dem. Någon efterjäs
ning bär jag ej förmärkt oaktadt jag öppnat flaskor först efter mer än ett år.

A. SCHERZINGER, prakl. läk., Uttvell.
Till svar å eder ärade skrifvelse af den 2 augusti detta år, ger jag er gärna den förkla

ringen, att jag är synnerligen belåten med de på sin tid från eder erhållna draf- och frukt
vinerna. I tillslutna flaskor ha de visat sig hållbara; till smaken äro de mycket goda. Att en 
normal mage icke skulle tåla sådana måttligt njutna viner är för mig oförklarligt.

För alkoholister äro alltid, som ni anmärker, söta_maträtter och drycker motbjudande, under 
det den afhållsamme tycker mycket om dem och mår väl af dem.



Med. D:r W. Fgessler, Romanshorn.
I anledning af Eder skrifvelse meddelar jag Er gärna, att jag anser Edra ojästa safter af 

drufvor, äpplen och päron förträffliga, särskildt därför, att mycket svaga magar tåla dem så bra. 
Som Jäakedryck fpr friska och de flesta sjuka äro de yärda att rekommenderas.

28 Motioner i Andra, Kammaren, N;q 87-

Professor SEVED RIBBING.
Professor i praktisk medicin vid universitet i Lund, Öfverläkare vid länslasarettet därstädes.

De schweiziska alkoholfria vinerna har jag funnit både välsmakande och uppfriskande. 
Utan tvifvel skola de finna stor användning för sjukvården och sällskapslifvet.------

Det skulle mycket glädja mig om dessa viner kunde tillvinna sig en betydlig omsättning.

Stockholm, Svenska Tryckeribolaget Ekman & Co, 1S03.


